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Ple de les Corts Valencianes realitzat el dia 28 de 
novembre de 2019. Comença la sessió a les 10 hores i 5 
minuts. Presideix el president de les Corts Valencianes, 
senyor Enric Morera i Català. Sessió plenària número 
12. Segona i darrera reunió.

El senyor president de les Corts Valencianes:

…els mitjans gràfics. (Veus i soroll)

Senyories, anem a continuar amb el nostre treball .

Senyories, es reprèn la sessió .

(El president colpeja amb la maceta)

Compareixença del president del Consell, senyor Ximo Puig 
i Ferrer, per a respondre les preguntes d’interés general a la 
Comunitat Valenciana, formulades pels grups parlamentaris (RE 
número 8.998, 8.997, 9.000, 8.999 i 9.001)

Continuem amb el nostre treball, ara en el punt 12 de l’ordre 
del dia que és la compareixença del president del Consell per a 
respondre a les preguntes d’interés general per a la Comunitat 
Valenciana que han formulat els grups parlamentaris .

Coneixen vostés el procediment que està contemplat en l’article 
173 . I sense més dilació li donaré la paraula a la síndica del Grup 
Parlamentari Popular, la il·lustre diputada Isabel Bonig .

La senyora Bonig Trigueros:

Bon dia . (Se sent una veu que diu: «Bon dia»)

Bon dia, president, consellers .

Señor Puig, las listas de espera quirúrgica en la Comunitat 
Valenciana se sitúan en 133 días, el doble que Madrid, 
Galicia o Cataluña . Uno de cada cuatro enfermos de cáncer 
de pulmón en la Comunitat Valenciana queda fuera de 
las nuevas terapias . Ustedes han eliminado 20,5 millo-
nes de euros que iban en ayudas farmacéuticas a los más 
vulnerables .

El 7 % de los hogares valencianos sufren o viven en condicio-
nes de pobreza energética . La Fiscalía de Menores ha dicho que 
el colapso y los impagos en los centros de menores los aboca a 
la delincuencia . El conseller Marzà es el conseller que más quejas 
recibe en el Síndic de Greuges, ha aumentado un 65 % .

En este presupuesto del 2019 tienen ustedes presupues-
tados en el Plan Edificant 283 millones de euros, ¿saben 
cuánto han pagado? 4,5 millones de euros . Y la última, según 
datos del ministerio de trabajo –gobernado por su partido– 
los trabajadores afectados por un ERE en la Comunidad 
Valenciana en los primeros nueve meses del 2019 se han 
incrementado en un 334 %, 16 .700 afectados .

Con estas condiciones, datos objetivos duros y crudos . Le 
pregunto ¿cuáles son sus prioridades?

Muchísimas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Una vegada formulada la pregunta, el president del Consell 
respondrà a la síndica del Grup Popular

El senyor president del Consell:

Moltes gràcies, senyor president .

Moltes gràcies, senyora Bonig .

Bon dia, senyories .

La prioritat d’este Consell és ben senzilla: és la gent, són les 
persones . Per això treballem cada dia, per fer polítiques que 
ajuden a les persones a tindre ocupació i a tindre benestar .

Per això esta setmana, a més a més, hem posat tot el nostre 
accent en una de les prioritats més grans que té esta societat 
que és acabar per sempre amb la violència de gènere . Eixa és 
una qüestió fonamental perquè esta societat no serà decent 
fins que hagen dones que siguen maltractades, humiliades i 
mortes . Eixa és la primera prioritat .

La prioritat serà sempre defensar l’interès general dels valen-
cians: l’ocupació; la millora de la sanitat, que està per damunt 
de la mitjana nacional; i millorar cada dia les expectatives 
dels joves i de les persones per a que tinguen el seu propi 
projecte de vida .

Gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyor president .

Per acabar de concretar i formular la pregunta té la paraula 
la síndica del Grup Parlamentari Popular .

La senyora Bonig Trigueros:

Mire, señor Puig, los dependientes, las personas mayores, los 
centros de menores, las listas de espera en sanidad, nunca han 
sido su prioridad . Le voy a decir cuál es su prioridad –lo dijo una 
testigo delante del fiscal– su prioridad, como dijeron los socios 
de las empresas de sus hermanos, es que cuando Puig llegue a la 
presidencia y gane nos vamos a forrar . (Aplaudiments)

Mire: «Me daría vergüenza tener a empresas de mi fami-
lia imputadas por presunta corrupción . Es ilegítimo e 
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indecente» . La señora Oltra en mayo del 2014 . «Los y las 
socialistas nos comprometemos a facilitar todas las inves-
tigaciones judiciales contra la corrupción, a dar la cara y a 
suspender a los cargos públicos imputados . Repudiamos a las 
empresas investigadas por corrupción», el programa electo-
ral del PSPV en el 2015, para las elecciones .

Y, la última: «Se debe convocar urgentemente la Diputación 
Permanente para dar cuenta del favoritismo a empresas 
familiares . No se pueden utilizar las instituciones valencianas 
para beneficiar a empresas familiares». Fin de la cita, Ximo 
Puig 12 de agosto del 2013 . (Aplaudiments)

Señor Puig, yo no haré con su familia lo que usted y sus socios 
hicieron con la familia de muchos cargos . Ustedes convirtie-
ron la política en espectáculo; ustedes destrozaron el dere-
cho a la presunción de inocencia; ustedes reprobaron, escra-
chearon y vapulearon a políticos del Partido Popular sin 
concederles la más mínima garantía procesal y el derecho a la 
presunción de inocencia . (Aplaudiments)

Y ahora sus palabras, sus responsabilidades y sus actos del 
pasado le persiguen y son el enemigo del presente . A las empre-
sas de su hermano las investiga la agencia antifraude, la fisca-
lía anticorrupción, dos juzgados de Valencia, la comisión auto-
nómica de defensa de la competencia, la Inspección de Trabajo y 
hoy sabemos que la UDEF y un juzgado de Barcelona .

Por eso, señor Puig, esta cámara que representa a los valen-
cianos le pide explicaciones políticas, no judiciales . Las judi-
ciales las determinarán los tribunales y yo respetaré siempre 
la presunción de inocencia de todo el mundo, de sus cargos 
públicos y también de sus hermanos .

Pero debe dar usted explicaciones, ¿por qué la Generalitat 
no inició con un plan para controlar las subvenciones cuando 
se supo de todas las irregularidades y hasta que no lo denun-
ció el PP? ¿Por qué la Generalitat no hizo absolutamente 
nada ante facturas cruzadas que presentaron las empre-
sas de sus hermanos? ¿Por qué no se investigaron las factu-
ras y nóminas duplicadas en la administración para cobrar 
subvenciones?

¿Por qué las empresas de sus hermanos pasaron de reci-
bir subvenciones cinco mil o diez mil euros a setecientos 
cincuenta mil euros? ¿Por qué la administración que usted 
dirige ha aceptado como justificación de subvenciones 
audiencias falsas? ¿Por qué À Punt expulsó a las empresas de 
sus hermanos de un concurso público y ustedes no quieren, 
ni sus socios, que comparezcan los trabajadores aquí a dar 
explicaciones? (Aplaudiments)

¿Por qué la conselleria del señor Marzà sí que actuó, ha 
exigido que se devuelvan doscientos mil euros, ha enviado 
un informe la fiscalía y usted no hace nada? Mire, señor 
Puig, le exigimos que dé la cara –aquello que nos pedía a 
nosotros– que dé explicaciones políticas, no puede seguir 
escondiéndose .

Y, mire, decía ayer el señor Mata que él era valenciano . No 
dudo de la valencianía del señor Mata y de ustedes, pero 
hoy sabemos que un juzgado de Barcelona investiga y la 
UDEF rastrea cómo usted en las ayudas al valenciano han 
ido a parar, presuntamente, a financiar el golpe y el procés 
en Cataluña . (Aplaudiments) Ahora entendemos por qué no 

aprobaron la PNL ayer del Partido Popular que exigía no dar 
subvenciones a estas entidades . La UDEF y un juzgado de 
Barcelona, no el PP .

Mire, señor Puig, no puede esconderse…

El senyor president de les Corts Valencianes:

Senyoria .

La senyora Bonig Trigueros:

…esto no ha hecho más que empezar .

Y es… Por favor, me está dando…

El senyor president de les Corts Valencianes:

Senyories, sí .

La senyora Bonig Trigueros:

…Fuera, al corral, ya me envió el señor Puig, Por favor, así que 
(inoïble) ...

El senyor president de les Corts Valencianes:

Per favor demane silenci, demane silenci .

Finalitze vosté, senyora Bonig .

La senyora Bonig Trigueros:

Y mire, un consejo, con la mejor voluntad . Cuídese de los 
suyos, señor Puig, de los de aquí y de los de Madrid .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

President del Consell, respondrà a la síndica del Grup 
Parlamentari Popular .

El senyor president del Consell:

Moltes gràcies, senyor president .
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Senyora Bonig, diu el mort al degollat . (Aplaudiments) Mire, 
mire, el que . . .

El senyor president de les Corts Valencianes:

Senyories, demane silenci .

El senyor president del Consell:

 . . .jo vaig a defensar . . . (Veus)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Un segon, president .

He demanat silenci per a la síndica del Grup Popular . I el mateix 
silenci i educació demane per al president del Consell . Està clar?

Disculpe la interrupció, president .

El senyor president del Consell:

Moltes gràcies .

Mire, senyora Bonig, jo respecte, abans, ara i sempre, la 
justícia. Tinc confiança absoluta en els funcionaris de la 
Generalitat que han pres decisions que han pres . I tinc abso-
luta confiança en tots els membres del govern valencià.

A partir d’eixa consideració general, he de dir-li en relació a la 
seua pregunta que el que nosaltres hem fet ha sigut presen-
tar en estes Corts el pressupost més social de la història . El 
pressupost que va a millorar la vida de valencians i valencia-
nes . I ho hem fet per cinquena vegada consecutiva, en temps 
i forma .

Vosté va dir que si no presentàvem un pressupost era un gran 
fracàs . Jo li dic: Doncs, ara serà un gran èxit, perquè l’hem 
presentat . No ho han fet vostés en Madrid ni en altres comu-
nitats autònomes . Nosaltres sí que l’hem presentat per millo-
rar la vida dels ciutadans .

El que nosaltres tampoc hem fet en estos anys de gestió és 
aprofitar la visita del Papa per a que algunes trames corrup-
tes s’endugueren els diners . (Aplaudiments) Això no ho ha fet 
este govern . I, per cert, el més curiós de tot es allò de: Vosté 
que sí que va pels jutjats . Jo no . La que va pels jutjats i està 
en els jutjats és vosté, jo no . (Veus) No, jo no . De moment, no . 
La que va pels jutjats és vosté . I, de moment, no . És això clar . 
(Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Senyories .

El senyor president del Consell:

Ah, val, val . Tranquil·litzen la qüestió . Vosté sí que va pels jutjats .

I el més gran de tot és quan fa una afirmació davant del 
fiscal que diu: A Vaersa se le ha pagado todo. (Veus) ¿Quién 
ha pagado a Vaersa? Ha pagat la Generalitat, no ha pagat la 
fundació, ha pagat la Generalitat. Per tant, magnífic, magnífic, 
una gestió espectacular . (Aplaudiments)

I, mire, jo respecte absolutament a totes les persones, a 
persones que tenen, per suposat, no sols opinions sinó que 
fan manifestacions manifestament falses . Però hi ha alguna 
–que vosté ha fet referència ara– que és ja, directament, 
sorprenent . Resulte que hi ha una persona, una extreballa-
dora d’una empresa, que té molta amistat amb alguna de les 
seues senyories que diu que en l’any 2006 en una conversa, 
en una taberna o en una festa, diu que es comenta, oye decir: 
Que cuando Ximo Puig sea presidente se van a forrar. El 2006 .

Mire, el 2006 jo era alcalde de Morella . Estava lluitant contra 
Carlos Fabra, el que va posar vosté ahí, sí . (Aplaudiments) I, a part 
d’això, en aquell moment ni se m’havia ocorregut ser candidat 
a secretari general del PSPV . Perquè en aquell moment, en el 
2006 exactament, estàvem intentant que n’hi haguera un acord 
progressista per a desmuntar la trama que vostés havien muntat .

Sap de quan estem parlant de l’acció de 2007? En 2007 és 
quan es va fer la Fórmula 1, quan es va aprovar la Fórmula 
1 . I en mig de la campanya electoral va vindre Ecclestone i li 
va dir a Camps que haría la Fórmula 1 si ganaba él . I al mateix 
temps va dir el senyor Camps que no costaria ni un euro als 
valencians . Eixe és el moment concret d’eixa qüestió, de com 
s’estave desenvolupant eixe moment polític .

I sap el que passa? Que vosté també estava en aquell moment . Jo 
estava legítimament votat per majoria absoluta en l’Ajuntament 
de Morella . Vosté sap on estava? Estava en allò que vosté 
anomene enchufada . Jo no anomene «enxufat», ho anomena 
vosté . Enchufada a la conselleria de Ciegsa, mentre en Ciegsa estave 
passant el pitjor robatori de la història . (Aplaudiments)

I, mire, sap el que és més important? És que . . ., la notícia 
important és que ara la Unió Europea torna a confiar en la 
Comunitat Valenciana . I el BEI, després d’anys de tindre’ns 
sense donar-nos finançament, ara ens tornarà a donar quasi 
300 milions d’euros per fer, ara sí, escoles, depuradores i 
accions en favor dels valencians . Eixa és la política que inte-
ressa als valencians . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, president .

Demana la paraula la diputada Eva Ortiz . Li la donem, síndica 
adjunta .

La senyora Ortiz Vilella:

Muy bien .



Número 19  ¦  28-11-2019 Pàg. 849

El senyor president de les Corts Valencianes:

Quan vosté vullga .

La senyora Ortiz Vilella:

Muchas gracias, señor presidente .

Señor Puig, hoy que le veo con ganas de hablar del pasado 
prefiero que lo haga del presente. Le voy a hacer tres pregun-
tas rápidas .

Aquí hay un medio que dice que usted ha cobrado 11 .000 
euros de dividendos de una empresa a la que le da 600 .000 
euros en publicidad y que, además, le ha condonado, condo-
nado, 1.300.000 euros sentado en el pleno del Consell. ¿Esto 
es cierto? ¿Tiene algo que decir sobre esto?

Segundo . Aquí tiene un listado de facturas con número registro 
20160926 de Comunicacions dels Ports repetidas cuatro veces, 
el mismo número de registro . Cantidades: 11 .021 euros, 11 .021 
euros, 2 .238 euros, 2 .229 euros . Masmut hace las cuatro a 
Comunicacions dels Ports, mismo número de registro .

Y, por si esto fuera poco, hay una quinta, con el mismo 
número de registro, de 11 .021 euros que han cursado a 
Cataluña . Las empresas de sus hermanos han cobrado cinco 
veces, cinco veces, la misma factura con el mismo número de 
registro, 61 .663 euros .

Y yo le pregunto…

El senyor president de les Corts Valencianes:

Senyories .

La senyora Ortiz Vilella:

¿Puede usted asegurar en sede parlamentaria, señor Puig, ya 
que hoy tiene ganas de hablar, lo podría hacer, si sus herma-
nos han cometido alguna ilegalidad, con el fin de conseguir un 
millón de euros de las administraciones que usted preside?

Muchas gracias .

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, moltes gràcies, senyoria . (Aplaudiments)

Contestarà l’honorable conseller Vicent Marzà . Escoltarem 
en silenci la resposta . Quan vosté vullga .

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyor president .

Com vosté sap, perquè té tota la documentació i així ho hem 
traslladat, des de la nostra conselleria tot allò que hem fet ho 
hem fet amb ajudes en concurrència competitiva, valorades 
pels diferents tècnics .

I que ells mateixos han hagut de valorar també en aquelles 
empreses en què per diferents informacions que hagen pogut 
arribar a la conselleria, s’ha detectat i hagen pogut pensar 
que són empreses de risc, doncs s’han aplicat els plans de 
control específics.

I aquelles qüestions que s’han determinat que no responen 
amb el que deurien haver justificat, s’han traslladat també al 
Ministeri Fiscal .

Per tant, com vosté sap perfectament, aquesta conselleria, 
aquest govern no ha tractat de forma diferenciada a ningú per 
ser qui és . Ha tractat sempre a tot el món de la mateixa manera, 
aplicant els criteris que s’han d’aplicar i traslladant a aquelles 
institucions les informacions pertinents per tal que òbriguen, si 
és el cas, informacions per vore si s’ha actuat correctament .

Per tant, des de la Generalitat s’ha actuat correctament . Si hi 
ha algú que no ho ha fet, haurà de tornar els diners, tal com 
els ho hem determinat nosaltres, amb els reintegraments, i ja 
li dic que molta de la gent de què vosté parla, el que diuen els 
tècnics han actuat correctament .

Gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies conseller .

Senyor José Juan Zaplana .

El senyor Zaplana López:

Sí, mire, presidente, mientras unos esperaban que usted 
fuera presidente para forrarse, hay otras personas que desde 
que usted es presidente están sufriendo por su incapacidad .

Señor presidente, ¿sanidad por encima de la media nacional? 
Sí . En listas de espera . Primero, Montón, y ahora, Barceló, han 
hecho cada día que usted es presidente que haya siete perso-
nas más en lista de espera para operarse . 68 .561 personas, 
10 .753 más desde que usted es presidente, señor president .

No estadísticas, personas . Y si a esto le sumamos en embudo 
que la conselleria ha creado con las citas con especialistas y 
pruebas diagnósticas para que no sigan creciendo esas listas 
de espera, eso es lo que usted ahora reconoce como asime-
tría asistencial . Bienvenido, presidente .

Y usted sabe que hay cuatro departamentos de salud que 
consiguen que las listas de espera no sean una catástrofe: 
Denia, Manises, Vinalopó y Torrevieja. Y le pregunto: ¿por 
qué no encargan una auditoría integral de todo el sistema 
sanitario, de las concesiones y del sistema público, y trabajan 
para integrar lo mejor de cada uno?
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¿Se olvida usted de la izquierda radical y sectaria que tiene aquí, 
apoyándole en el gobierno, y hace que se haga un modelo sani-
tario lo mejor para todos, olvidando y dejando de una vez por 
todas el problema que están generando en la gente, señor Puig?

Gracias por escucharme . (Aplaudiments)

 
El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Honorable consellera .

 
La senyora consellera de Sanitat Universal i Salut Pública:

Señoría, estamos orgullosos de la sanidad pública . Gracias a 
la investigación aplicada la medicina, hoy tenemos la mayor 
esperanza de vida . Hace unos años había enfermedades que 
eran sinónimo de muerte . Hoy hay muchas enfermedades 
que son sinónimo de vida .

Yo lo que pediría es que usted dejara de utilizar la sanidad 
pública en su discurso para desprestigiarla, porque sin lugar 
a dudas, y usted lo ha dicho, quiere desprestigiar la sanidad 
pública, porque tiene intereses privados .

Eso es todo . (Aplaudiments)

 
El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, consellera .

Senyories, passarem a la següent pregunta de control, ara la 
que formula el Grup Parlamentari Ciudadanos . Té la paraula 
el síndic del Grup Ciudadanos, l’il·lustre diputat Toni Cantó .

 
El senyor Cantó García del Moral:

Señor Puig, ¿qué es un becario?

 
El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyor Cantó .

Una pregunta molt concreta . (Remors)

 
El senyor president del Consell:

Bueno, señor president, señor Cantó .

Bueno, en primer lugar, le agradezco que por primera vez 
en muchos meses su pregunta no esté relacionada con otra 
comunidad autónoma . (Remors) Me parece que estamos 
avanzando (aplaudiments), progresamos adecuadamente .

Ojalá eso sea un síntoma de recolocación de situación . 
Sería bueno para la Comunitat Valenciana que Ciudadanos 
volviera a mirar al centro y no a la extrema derecha .

Mire, en relación a su pregunta, la formación de los jóve-
nes para mejorar su capacidad de acceso al mercado labo-
ral constituye una de las prioridades de la Generalitat, tanto 
en el ámbito de la administración pública como en las empre-
sas privadas .

En ese objetivo se enmarcan programas como las becas 
profesionales que se convocan en toda la Generalitat, en el 
sector público, también en ayuntamientos, universidades, 
cámaras de comercio, incluso en algunas fundaciones públi-
cas, como usted sabrá bien .

Las becas de la Generalitat se convocan desde hace más de 
veinte años, casi treinta años . Ahora ha habido una inspec-
ción de trabajo, se han detectado una serie de defectos, 
fundamentalmente vinculados al seguimiento y la autoriza-
ción en los planes de formación .

Y en estos momentos, efectivamente ante esta inspección se 
han tomado consecuencias . Los distintos centros que convo-
can las becas están estudiando el contenido derivado de 
estas inspecciones para actuar en consecuencia y formular, si 
es necesario, las distintas alegaciones .

En todo caso, le informó que he instado a las direcciones 
generales para que ajusten, actualicen de manera inme-
diata los planes de formación y tutorización de los becarios 
actuales .

Y a partir del próximo año, la Generalitat seguirá apoyando, 
como siempre, la formación e inserción laboral de jóvenes, 
a través de las fórmulas que sean las fórmulas legales, las 
fórmulas apropiadas . Planes de formación o de prácticas .

En definitiva, de lo que se trata es de continuar haciendo 
todo lo posible para avanzar en la superación del desempleo 
juvenil, que es nuestra gran obsesión, acabar con el desem-
pleo juvenil . Hemos reducido casi a la mitad, pero estamos 
muy lejos del objetivo que queremos .

Gracias . (Aplaudiments)

 
El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, president .

El síndic del Grup Ciudadanos, el senyor Cantó, per a acabar 
de formular la pregunta . Té la paraula .

 
El senyor Cantó García del Moral:

Bueno, yo sí que veo que hay cosas que no cambian, señor 
Puig, y es que usted no me responde nunca . Eso no cambia . 
(Aplaudiments) En general, un becario es alguien que ha 
acabado sus estudios y los completa aprovechando la expe-
riencia que le puede dar una empresa privada o una adminis-
tración pública, como es este caso .

Y aquí la dirección es importante, señor Puig, fíjese bien, 
deberíamos ponerle como el programa de Barrio Sésamo, 
a Coco y compañía explicándoselo . Es el becario el que se 
aprovecha de la empresa o administración pública . No es 
la empresa o la administración pública la que se aprovecha 
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